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Napirendi javaslat  

 
1. A Magyarország területén élő nemzetiségek helyzetéről (2019. január - 2020. 

december) címmel benyújtott beszámoló (B/2418. szám) 
(Kormány - nemzetpolitikáért, nemzetiségpolitikáért, egyházpolitikáért és 
egyházdiplomáciáért felelős miniszter) 
(A bizottság állásfoglalásának kialakítása az Országgyűlésről szóló 2012. évi 
XXXVI. törvény 22. § (2) bekezdése alapján) 
 

2. Egyes állami tulajdonú vagyonelemek ingyenes tulajdonba adásáról szóló 
törvényjavaslat (T/3520. szám) 
(Kormány - Miniszterelnöki Kabinetirodát vezető miniszter) 
(Részletes vita a HHSZ 44-45. §-a alapján) 
(Vitához kapcsolódó bizottság) 
Nemzetiségi napirendi pont! 
 

3. Egyebek 
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(Az ülés kezdetének időpontja: 11 óra 03 perc) 

Az ülés megnyitása, a határozatképesség megállapítása, a napirend 
elfogadása 

RITTER IMRE nemzetiségi képviselő, a bizottság elnöke, a továbbiakban 
ELNÖK: Tisztelettel kérek mindenkit, hogy foglalja el a helyét. Milé dámy, vážení páni! 
Hovorkyne a hovorcovia! Pozdravujem Vás na dnešnom zasadnutí Výboru národností 
v Maďarsku. Tiež vítam v našom kruhu prítomných hostí! 

A szlovák nyelvű köszöntő után engedjék meg, hogy magyar nyelven is 
üdvözöljem önöket. Jó napot kívánok, hölgyeim és uraim! A Magyarországi 
Nemzetiségek Bizottsága ülését megnyitom. Köszöntöm a megjelent szószólókat, 
munkatársainkat, az országos nemzetiségi önkormányzatok elnökeit, hivatalvezetőit, a 
meghívottakat, a sajtó képviselőit és a megjelent érdeklődőket. Külön köszöntöm dr. 
Fürjes Zoltán urat, az egyházi és nemzetiségi kapcsolatokért felelős államtitkárság 
helyettes államtitkárát és munkatársait, Sztojka Attila kormánybiztos urat és az őt 
kísérő munkatársakat, valamint nagy tisztelettel üdvözlöm dr. Szalayné dr. Sándor 
Erzsébet biztoshelyettes asszonyt és kollégáit az ombudsmani hivatalból. 

A jelenléti ív alapján megállapítom, hogy a bizottság határozatképes, 10 fő 
bizottsági tag személyesen van jelen, Koranisz Laokratisz görög nemzetiségi szószóló 
helyettesítéssel bízta meg Kreszta Traján román nemzetiségi szószólót, Varga Szimeon 
bolgár nemzetiségi szószóló helyettesítéssel bízta meg Ritter Imre német nemzetiségi 
képviselőt, így 12 szavazattal kezdjük meg a munkánkat. 

A napirendet írásban a korábbiakban kiküldtem, ahhoz képest módosító 
indítvány, javaslat nem érkezett. Ha most sincs, akkor felteszem szavazásra. Aki az 
írásban megküldött napirendi pontokkal egyetért, az kérem, hogy kézfeltartással 
jelezze! (Szavazás.) Köszönöm. 

Megállapítom, hogy 12 igen szavazattal, nem szavazat és tartózkodás nélkül a 
napirendet a bizottság elfogadta. 

A Magyarország területén élő nemzetiségek helyzetéről (2019. 
január - 2020. december) címmel benyújtott B/2418. számú 
beszámoló 
(A bizottság állásfoglalásának kialakítása az Országgyűlésről szóló 
2012. évi XXXVI. törvény 22. § (2) bekezdése alapján) 

Az 1. napirendi pontunk a Magyarország területén élő nemzetiségek helyzetéről 
(2019. január - 2020. december) című, B/2418. számon benyújtott beszámoló 
megtárgyalása, valamint a bizottság állásfoglalásának kialakítása az Országgyűlésről 
szóló 2012. évi XXXVI. törvény 22. § (2) bekezdése alapján. A beszámolót 2022. 
december 20-án nyújtotta be a kormány, az Országgyűlés informatikai rendszerében 
elérhető. Ennek pontos linkjét, magát a beszámolót a bizottsági titkárság kiküldte, így 
mindenkinek lehetősége volt megismerni annak pontos tartalmát. 

A beszámoló a korábbi évekhez hasonlóan most is sorra veszi azokat a 
területeket, amelyeket nemzetiségi létünk, mindennapjaink során fontosnak tartunk, 
kiemelten kezelünk, így például a 2019. évi nemzetiségi önkormányzati választásokat 
is, de természetesen részletesen tárgyalja az adott időszakban az egyes nemzetiségekkel 
kapcsolatos tényeket, eseményeket.  

Kérdezem helyettes államtitkár urat a Miniszterelnökség részéről, valamint 
kormánybiztos urat, hogy kívánnak-e szóbeli kiegészítést tenni a beszámolóhoz. 
(Jelzésre:) Ha nem, akkor javaslom… (Újabb jelzésre:) Bocsánat, nem tudtam, hogy 
bolgárul vagy magyarul van a bólintás. (Derültség.) Megadom a szót helyettes 
államtitkár úrnak. 
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Dr. Fürjes Zoltán szóbeli kiegészítője 

DR FÜRJES ZOLTÁN helyettes államtitkár (Miniszterelnökség): Köszönöm 
szépen. Tisztelt Elnök Úr! Tisztelettel és szeretettel köszöntöm a bizottság tagjait, 
valamint a megjelenteket. Köszönöm szépen a lehetőséget. Nem kívánok nagyon 
elmerülni mélységekben, hiszen az Igazságügyi Bizottságból jöttünk, ahol ugyanezt a 
jelentést tárgyaltuk, illetve tárgyalta a bizottság, és kormánybiztos úrral volt 
szerencsénk ebben részt venni, de az mégiscsak más, hiszen a Nemzetiségek Bizottsága 
éli ezt a jelentést, ennek a jelentésnek a tartalmát, a Nemzetiségek Bizottsága által 
képviselt nemzetiségi szervezetek azok, amelyek ezen jelentés tartalmának a jelentős 
részét számunkra adatként szolgáltatták. Tehát azt gondolom, hogy nóvumot nem 
tudnék mondani önöknek, de néhány dologra azért hadd hívjam föl a figyelmet, amit 
talán sikerpropagandának is lehet majd tartani. De ha ez így van, akkor szeretném 
aláhúzni többszörösen is, hogy ez közös sikerpropaganda, tehát ez mindannyiunk 
közös sikere. 

Hadd kezdjem egy erős felütéssel! Név nélkül mondom, de talán többen 
emlékeznek rá, hogy 2021-ben, tehát ami a beszámolási időszakon kívül esik, de 
tartottunk egy konferenciát nemzetiségek témakörben, és ott elhangzott az egyik vezető 
részéről, hogy az elmúlt 300 évben nem volt ilyen jó dolga a magyarországi 
nemzetiségeknek, mint most. Amellett, hogy mi hálás szívvel fogadtuk ezt az 
elismerést, úgy is értelmezzük, hogy egyszersmind feladatot is és felelősséget is ró ránk, 
hogy a következő 300 évre is legalább hasonló jó állapotokat kell fenntartanunk. 

A beszámolási időszakban némi megbicsaklás talán ennek ellenére észlelhető, 
hiszen volt egy pandémiás helyzet, ami a nemzetiségi közösségek számára oly nagyon 
fontos kulturális közösségi rendezvények, események tekintetében mindenképpen 
visszaesést jelentett, hiszen nem lehetett megtartani ezeket az eseményeket. A 
kormányzat részéről próbáltunk ehhez igazodni, és a rendezvényekre szánt forrásokat 
más csatornákra átterelni, és beruházási tárgyú projekteket támogatni inkább, de 
abban bízunk, hogy az élet azóta egészségügyileg mindenképpen visszatért a maga 
rendes kerékvágásába, és azt reméljük, hogy a fokozódó nemzetközi helyzet ellenére is 
vissza tudunk térni a normál keretek közé. 

Szokás ilyenkor elmondani - én sem hagyom ki -, hogy a beszámolási időszakra 
a nemzetiségi közösségeknek nyújtott támogatások több mint hat és félszeresére 
emelkedtek a 2010-es évhez viszonyítva. Ugye, azért húzzuk meg itt a határt, mert ez 
volt az az esztendő, amikor a ma is regnáló Fidesz-KDNP-kormány átvette az ország 
irányítását a megelőző politikai rezsimtől, azóta van szerencsénk folyamatosan 
együttműködni a magyarországi nemzetiségekkel. Szemléletváltást hajtottunk végre 
közösen: nem kisebbségekről, hanem nemzetalkotó nemzetiségekről beszélünk. 
(Dömötör Csaba és munkatársai megérkeznek az ülésre.) Fontos hangsúlypontokat 
helyeztünk ki, így különösképpen a nemzetiségi köznevelés területének megerősítését 
tartjuk fontosnak. Két okból: egyrészt azért, mert ahhoz, hogy a nemzetiségekhez 
tartozók megélhessék nemzetiségi identitásukat, szükséges az, hogy megismerjék azt, 
miből is áll össze ez az identitás, ezt pedig jó, ha már gyermekkorban elkezdjük 
megismertetni velük, bölcsőde, óvoda, iskola keretei között. Másrészt azzal a nem 
titkolt céllal is próbáljuk erősíteni a nemzetiségi köznevelést, hogy ne generációs 
életérzés legyen a nemzetiségi identitás, hanem a gyermekek és az unokák is 
magukénak érezzék ezt, és legyen, aki - amikor annak eljön az ideje - átvegye a lángot, 
és tovább vigye azt a következő nemzedékek számára is. Ennek eredménye az, hogy míg 
2010-ben mindössze 12 nemzetiségi fenntartású köznevelési intézmény volt 
Magyarországon, a beszámolási időszakra ennek száma 99-re, az idei esztendőre pedig 
már 103-ra növekedett. Ezek, ugye, csak a nemzetiségi önkormányzati fenntartású 
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intézmények, az állami és települési önkormányzati fenntartású intézményekkel együtt 
ezen köznevelési intézmények száma 500 körül mozog.  

Különösen fontos, ha a pandémiát mint negatívumot említettem, akkor pozitív 
fejleménye a beszámolási időszaknak a nemzetiségi törvény módosítása. Sokakkal 
önök közül együtt dolgoztunk ezen, hiszen egy nagy létszámú munkacsoportot hoztunk 
létre annak érdekében, hogy a 2011-ben elfogadott nemzetiségi törvény az elmúlt 
időszakban felgyűlt nemzetiségi és jogalkalmazói tapasztalatok alapján szükségessé 
vált módosítását az Országgyűlés elé terjeszthessük egy közös munka eredményeként. 
Nem számoltam össze, de jó néhány óra közös munka volt e mögött, aminek 
eredményeként 2020-ban végül a Nemzetiségek Bizottsága a törvénymódosítási 
javaslatot az Országgyűlés elé terjeszthette, amely törvénymódosítási javaslatot az 
Országgyűlés 95 százalékos többséggel, 183 igen szavazattal - egyedül a Demokratikus 
Koalíció tartózkodása mellett - elfogadott.  

A törvénynek több úttörő rendelkezése van, én ezek közül kettőt emelnék ki: a 
köznevelési intézmények feladatellátási helyéül szolgáló ingatlan, illetve a 
feladatellátást szolgáló ingó vagyon átadását a nemzetiségi fenntartók számára, 
valamint annak lehetősége biztosítását, hogy szociális intézményt is tarthassanak fenn 
az országos nemzetiségi önkormányzatok, ezzel tulajdonképpen lehetővé téve azt, hogy 
a bölcsőtől a sírig megélhető legyen a nemzetiségi identitás, hiszen a már működő 
bölcsődéktől az időskorig ily módon az intézményi hátterét ennek megteremthetjük.  

Természetesen nem gondoljuk azt, hogy befejeztük a munkát, tudjuk jól, hogy 
van még mit tennünk, de azt gondoljuk, és abban bízunk, hogy ezt önök is így vélik 
velünk együtt, hogy az irányok jók. A finomhangoláson jelenleg is dolgozunk, hiszen 
önök az elmúlt egy órában is a nemzetiségi törvény újabb módosításáról beszélgettek. 
De nemcsak jogszabályi szinten van természetesen szükség finomhangolásra, hanem 
úgymond a terepen is, azon dolgoznak kollégáink is, és itt is köszönöm nekik, 
kormánybiztos úr kollégáinak is, hogy ezt nap mint nap teszik.  

Mindezek fényében természetesen arra kérem önöket, hogy a bizottság 
támogassa a jelentés elfogadását. Köszönöm szépen.  

 
ELNÖK: Köszönöm szépen helyettes államtitkár úrnak a kiegészítést. Egyúttal 

tisztelettel köszöntöm Dömötör Csaba urat, a Miniszterelnöki Kabinetiroda 
miniszterhelyettesét, parlamenti államtitkárát és munkatársait.  

Átadnám a szót Sztojka Attila kormánybiztos úrnak.  

Sztojka Attila szóbeli kiegészítése 

SZTOJKA ATTILA kormánybiztos (Belügyminisztérium): Köszönöm a szót, 
elnök úr. Tisztelt Bizottság! Annyival egészíteném ki helyettes államtitkár úr 
beszámolóját, illetve az előterjesztés ismertetését, hogy a 13 nemzetiség között, ugye, 
ott a roma nemzetiség is nagyon helyesen és természetesen, és az ő beszámolói része, 
ha úgy tetszik, akkor nemcsak a nemzetiségi identitás kérdéskörét igyekszik bemutatni 
és annak a támogatását és azt is mondhatjuk, intézményesült struktúráját, hanem az 
élethelyzetek javítását is. Ebből a szempontból lényeges az, hogy a nemzeti kormány az 
elmúlt 12 évben a romaügyet valóban egy nemzeti ügyként kezdte el kezelni; és amikor 
nemzeti ügyről beszélünk, akkor fontos megemlíteni, hogy a legalapvetőbb dolog, ami 
az élethelyzetek javítását eredményezheti, az az, hogy egy munkaalapú társadalmat 
valósítson meg, és ebben a hátrányos helyzetűek, köztük a romák munkavállalási 
lehetőségét, illetve a foglalkoztatási szintjét növelje.  

Ugyan ez a jelentés nem tér ki egy másik beszámolóra, az Alapjogi Ügynökség 
beszámolójára, amit az Európai Bizottság készíttetett, de az FRA-jelentés tíz ország 
kutatását, illetve helyzetelemzési részét vizsgálta meg, és ebből a jelentésből 
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kiemelendő az, hogy Európában Magyarországon dolgozik a legtöbb roma ember. 
Kiemelkedő a roma férfiak foglalkoztatása, hiszen a felmérés alapján 2021-ben - bár 
túlmutat a jelentés időszakán, de mégiscsak egy folyamatról beszélünk, amely nyilván 
hozzájárult a folyamat vonatkozásában a ’21-es tényadatokhoz is - 81 százaléka volt 
foglalkoztatva a roma férfiaknak. Európai kitekintésben pedig ez a szám 58 százalékot 
jelent. Tehát jóval többen vannak foglalkoztatva a magyarországi roma férfiak közül, 
mint Európában bármely országban. Erre méltán lehetünk büszkék, és egyértelműen 
ki kell mondanunk azt az alapmondásunkat, amely talán hűen tükrözi az egész ügyhöz 
való hozzáállást, hogy ha munka van, akkor minden van. És ennek a szakpolitikai 
hozzáállását mutatja a részletes programok ismertetése és intézkedések megjelenítése, 
amely a beszámolóban is megtalálható. Köszönöm a lehetőséget.  

 
ELNÖK: Köszönöm szépen kormánybiztos úrnak a kiegészítést. Ezek után - a 

korábbi gyakorlatnak megfelelően - első körben a bizottságunk tagjainak van 
lehetősége, vagy adnám meg a szót annak, aki kérdést akar feltenni, kiegészítést akar 
megfogalmazni. Ezen kör után a helyettes államtitkár úr, illetve kormánybiztos úr a 
szükséges válaszokat megadhatja. És ha ezek után a meghívott vendégeink, országos 
elnökök, hivatalok, bárki részéről további kérdés merülne fel, akkor ezt egy második 
körben tesszük meg. Úgyhogy, ha nincs ezzel kapcsolatban más észrevétel… (Nem 
érkezik jelzés.), akkor kérdezem a bizottságunk tagjait, ki az, aki a beszámolóval, illetve 
a szóbeli kiegészítésekkel kapcsolatban véleményt kíván mondani, kérdést kíván 
feltenni. (Jelzésre:) Kissné Köles Erika alelnök asszonynak adnám meg először a szót.  

Hozzászólások 

KISSNÉ KÖLES ERIKA (szlovén nemzetiségi szószóló), a bizottság alelnöke: 
Tisztelettel köszöntöm megjelent vendégeinket, államtitkár urakat és valamennyi 
önkormányzati elnököt, illetve munkatársaikat, ombudsmanhelyettes asszonyt és 
munkatársait, illetve saját munkatársaimat, kollégáimat.  

A kormányjelentés két évvel korábbi - illetve nem két évvel, mert áprilisnál 
tartunk - állapotot összegez, és két esztendőre terjeszthető ki, és ahogyan helyettes 
államtitkár úr is mondta, bizony valóban azokat a hónapokat is magában foglalja, 
amikor azt lehet mondani, hogy bizonyos tekintetben megállt az élet Magyarországon. 
Nem is konkrétan erről a két esztendőről szeretnék csak véleményt mondani, de 
mindenekelőtt szeretném megköszönni a magyar kormánynak azt a törődést, amit az 
elmúlt már több mint egy évtized alatt tapasztaltunk mi, nemzetiségekhez tartozók.  

Azt is tudom, hogy az a fajta előrelépés, ami valamennyi nemzetiségi közösséget 
jellemezhet most az elmúlt időszakban, az a saját erőnkből nem történhetett volna meg, 
hiszen nagyon sokan kis nemzetiségi közösséget alkotunk, és csak olyan támogatással 
tudunk előbbre lépni, fejlődni, természetesen az identitásunk megőrzésében is 
lépéseket tenni, ami felülről is érkező. Ezért köszönöm, hogy Magyarországon a 
nemzetiségek jogairól szóló törvény, gyakorlatilag mondhatnám azt, hogy 
folyamatosan napirenden van. Magunk is azon igyekszünk, hogy lehetőség szerint a 
nemzetiségek mindegyikét érintő, lehetőleg a legoptimálisabb helyzetet tegye lehetővé 
a törvényi háttér.  

Természetesen továbbra is kérjük Magyarország Kormányát, mindazon 
vezetőket, akik a nemzetiségekért is tudnak tenni, hogy legyenek mellettünk, a 
nemzetiségek színesítik ezt az országot, nemcsak a kultúra és a nyelv, de alapvetően a 
nemzetiségekhez tartozók, én most konkrétan a magunk helyzetéről beszélek, mindig 
jó állampolgárai voltak Magyarországnak, és kérem, hogy ezt a továbbiakban is 
támogatólag legyenek kedvesek tudomásul venni és segíteni minket. Köszönöm 
szépen. 
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ELNÖK: Köszönöm szépen. További kérdések, észrevételek vannak-e? 

(Jelzésre:) Paulik Antal szlovák nemzetiségi szószólónak adom a szót. 
 
PAULIK ANTAL (szlovák nemzetiségi szószóló): Köszönöm a szót, elnök úr. 

tisztelettel köszöntöm a bizottság tagjait immáron a bizottsági ülés keretében, illetve 
vendégeinket. Kötelességemnek éreztem, hogy hozzászóljak ehhez az anyaghoz, hiszen 
ha jól emlékszem, nyolc ilyen kétéves beszámoló összeállításában vettem részt korábbi 
életemben viszonylag közelről. Hozta a szokásos tartalmas, átfogó képet, amit 
egyébként akkoriban annak idején még együtt a most dolgozókkal is, illetve másokkal 
alakítottunk ki. Miután tudom, hogy hogyan készül, tehát hogy a részanyagok nagy 
része különböző szervezetektől érkeznek, és végül is a főosztály az, aki összecsiszolja 
ezeket az anyagokat, ezért végül is nagyjából azt is tudom, hogy ha vannak 
hiányosságok - és szeretnék két kisebb hiányosságot megemlíteni, ami nekem hiányzik 
belőle, de az nem biztos, hogy mindenkinek hiányzik. 

Van abban némi pikantéria, amikor a 2019-es választások, nemzetiségi 
választások tanulságairól beszélünk a következő választások, a jövő évi választások 
előkészítésének fázisában. Amit én ebben a részben hiányosságként éltem meg akkor, 
amikor a választások lementek, emlékeim szerint elég komolyan itt a bizottságon belül 
is vitattuk azt, hogy még mindig magas az aránya az érvénytelen szavazatoknak. Ebben 
az anyagban egy félmondat azért talán szerepelhetett volna erről. Nyilván ennek a 
választási bizottság által összeállított anyagban kellett volna megjelennie. Ezzel együtt 
is szerintem választásról választásra problémát jelent, hogy a helyi szervek nem mindig 
vannak a helyzet magaslatán, és éppen ezért ezek az érvénytelen szavazatok azért meg-
megjelennek és viszonylag magas százalékban. Emlékeim szerint szlovákoknál talán 
16 százalék volt ’19-ben, de ez nem biztos, tehát nem emlékszem pontosan a számra. 

A felsőoktatási résznél: a felsőoktatási rész egy viszonylag átfogó képet ad a 
magyarországi nemzetiségipedagógus-képzésről, hiszen felsőoktatásban nemzetiségi 
programokról beszélhetünk. Gyakorlatilag az anyagból az derül ki, ami egyébként a 
valós kép, hogy mely nemzetiségeknek milyen típusú felsőoktatási programjaik vannak 
mely intézményekben. Ezzel kapcsolatban annyit említenék meg, hogy 2020-ban 
fordultam először a PPKE, tehát a Pázmány Péter Katolikus Egyetem vezetéséhez azzal 
a felvetéssel, hogy annak ellenére, hogy a minisztériumi, éppen aktuális 
államtitkároktól a bizottsági megbeszéléseken mindig az a hozzáállás, pozitív 
hozzáállás jött le, hogy bármely nemzetiségi szakon létszámtól függetlenül, a 
jelentkezők létszámától függetlenül indítják az adott évben a szakot - tehát 2019-20-as 
tanévben fordultam először azzal a Pázmány Péter Egyetem esztergomi 
pedagógusképző intézetéhez, hogy megkerestek hallgatók, hogy három hallgató 
jelentkezett volna szlovák szakra, és nem indítottak szakot a kis létszámra való 
tekintettel. Ez 2020-21-es tanévben megismétlődött, csak a létszám négy volt, és 
ugyanúgy nem indítottak, illetve akkor már olyan válasz jött, hogy hét alatt nem 
indítanak szakot. Ez azért probléma, mert mondjuk, például a szerbeknél egy-egy 
gyerekkel, egy-egy hallgatóval is indul Budapesten. Ez problémaként megjelent akkor, 
és azóta is folyamatos gyakorlatilag; amennyire tudom, Esztergomban talán el is hal 
lassan a szlovákpedagógus-képzés. 

Ahogy mondtam, igen tartalmas egyébként az összefoglaló, a 355 oldal, ha jól 
emlékszem, az elég komoly anyag. Nekem némi meglepetést okozott - de ezt itt a 
kormánybiztos úr talán említette is - az álláskeresőknél, hogy már önbevallás alapján 
nyilvántartják azt is, hogy az álláskeresők mely nemzetiséghez tartoznak. Engem ez 
meglepett, ezzel korábban szerintem nem találkoztam, de jó, ha van ilyen, csak 
meglepett, nem gondoltam, hogy mondjuk, szlovákok, akik állást keresnek, éves 
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szinten 2016-ban 67 volt, 2020-ban 69. Ez nekem egy új információ, de azért 
köszönöm, hogy megjelent, mert adhat valami támpontot a munkánkhoz. 

Aztán olyan apróságok mindig vannak - főleg a támogatásoknál találtam egy 
ilyet -, hogy német egyedi támogatást kapott a Sóskúti Ifjúsági Fúvószenekar, amely 
szlovák. Ám, legyen! (Derültség. - Közbeszólásra:) Lehet. A településvezetés, az igen. 
Szlovák támogatásban részesült a pálházi Tűzoltó Egyesület, akiknél mi jártunk, 
beszéltünk is velük, azt mondták, többet isten bizony nem fognak szlovákként pályázni, 
mert megpróbáltam velük szlovákul beszélni. (Derültség.) Ilyen apróságok vannak, de 
ezek már tényleg csak ilyen adalékok a dologhoz. 

Még egyszer azt kell mondjam, hogy az anyag hozta, amit szokott, tehát 
kétévenként egy nagyon átfogó képet mindenki számára, akit érdekel a terület, minden 
benne volt. Ahogyan itt az előttem szóló elnökhelyettes asszony is mondta, hálásak 
lehetünk azért, amit a kormány tesz értünk, és az elégedett nemzetiség nem létező 
nemzetiség, úgyhogy elégedetlenkedni viszont kell. (Derültség.) Köszönöm a szót. 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen. Megadom a szót Grexa Liliána ukrán szószóló 

asszonynak. 
 
GREXA LILIÁNA (ukrán nemzetiségi szószóló): Köszönöm szépen a szót, elnök 

úr. Én is köszöntök mindenkit. Én, ellentétben Paulik szószóló úrral, most először 
láttam egy ilyen jelentést és át is olvastam, és ebből is láttam, hogy mennyire aktív az 
élete a nemzetiségeknek Magyarországon, illetve azt, hogy mennyire támogató a 
kormány hozzáállása a nemzetiségek kérdéséhez. Külön szeretném megköszönni azt, 
hogy bár ezt a beszámoló nem érintette, hiszen a tavalyi évről van szó, de mégis az, 
hogy a kormány különös figyelmet fordít, például az ukrán nemzetiségre most is, 
úgyhogy tényleg csak pozitívumokban és szuperlatívuszokban tudok beszélni mind a 
kormány hozzáállásáról, mind a magyarországi nemzetiségekről, mind a törvényről, 
amely nagyon előremutató és támogató.  

Éppen ebben van annak a hozzászólásnak az indoka, amit most én fogok tenni, 
és egy picit kellemetlenül érzem magam, mert kicsit ide nem illőnek érzem, mégis azt 
gondolom, hogy szószólóként kötelességem jelezni, hogy sajnálatos módon az ukrán 
beszámolóban téves információk vannak. Tudom, hogy ezt az ukrán akkori vezetőktől 
kapták, de kénytelen vagyok ezt elmondani, hiszen azt gondolom, hogy a beszámoló 
attól beszámoló és attól hiteles, ha valós adatok vannak benne. Sajnálatos módon 
például olyan szerepel benne, hogy mondjuk, Várpalotán van ukrán nemzetiségi 
vasárnapi iskola, amit az országos önkormányzat tart fenn. Ez sajnos nem igaz. 
Ugyanígy tévesen szerepel benne az, hogy hét képviselő melyik szervezettől szerepel az 
önkormányzatban, ez sem igaz, ami ide be van írva, valamint az sem, hogy például a 
kultúra napját ki szervezte. Ez, mondjuk, hogy a kultúra napját ki szervezte, tényleg 
már egy apróság, de az, hogy van-e iskola egy adott helységben, településen vagy nincs, 
azt gondolom, egy nagyon fontos dolog.  

És még egyszer sajnálatosnak tartom, hogy ezt nekem most fel kell hoznom. És 
nem a kormány felé szól, mégis azt gondolom, hogy itt szóvá kellett tennem, hiszen azt 
gondolom, közös érdekünk az, hogy ha a jövőben ilyen jelentés születik, akkor hiteles 
adatok szerepeljenek benne. És sajnálatos módon ezt az ukrán nemzetiség akkori 
vezetése hibásan küldte át. Köszönöm szépen a lehetőséget.  

 
ELNÖK: Köszönöm. Kérdezem, hogy további kérdés, észrevétel a bizottság 

tagjaitól van-e. (Jelzésre:) Kreszta Traján román szószólónak adom meg a szót.  
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KRESZTA TRAJÁN (román nemzetiségi szószóló): Köszönöm a szót, elnök úr. 
Nagyon nagy tisztelettel köszöntöm a megjelent kedves vendégeinket. Én 
mindenképpen szeretnék köszönetet mondani azoknak, akik ezt a kormányjelentést 
elkészítették, ugyanis én most abból szeretnék kiindulni, hogy a román kormány is és 
az itt lévő nagykövet úr is ebből az anyagból dolgozik, úgyhogy a mi részünkről úgy 
gondoljuk, ez az anyag alkalmas arra, hogy akár Romániában, akár máshol vegye és 
tartsa számon azokat az eredményeket, amelyeket az itt élő román nemzetiség elért, 
természetesen a kormány segítségével és természetesen a bizottságunk által végzett 
munkával. Én köszönöm szépen, ennyit szeretnék, és szeretném megköszönni a 
munkájukat. Köszönöm a szót.  

 
ELNÖK: Köszönöm szépen. További hozzászóló? (Nem érkezik jelzés.) A 

bizottság részéről, úgy látom, hogy nincsen.  
Akkor megkérdezném helyettes államtitkár urat és utána kormánybiztos urat is, 

hogy kívánna-e választ adni. Nyilván. Parancsoljanak! 

Reflexiók 

DR. FÜRJES ZOLTÁN helyettes államtitkár (Miniszterelnökség): Köszönöm 
szépen, elnök úr. Mindenekelőtt köszönöm az elismerő szavakat, különösképpen 
alelnök asszony részéről, de szószóló urak részéről is, értve, megértve és egyet is értve 
azzal, hogy elégedett nemzetiség nem létezik, így befejezett munka sem ezen a téren.  

Amit most a legutolsó szószólói hozzászólásban hallottunk, azt külön köszönöm, 
miszerint alkalmas lenne az anyag arra, hogy Romániában is mutogassuk. Ezt azért 
tartjuk fontosnak, mert a kormány úgy tekint a nemzetiségpolitikára, hogy túl a 
belülről jövő és a belső társadalmi okokon egyszersmind példát is kell mutatnunk a 
körülöttünk élők számára és szélesebb körben Európa számára, abban bízva, hogy ez a 
példa előbb-utóbb ragadós lesz, és adott esetben a szomszéd országokban élő magyar 
közösségek számára is meghozzák a gyümölcsüket. Többek között ezért is folytatunk 
kétoldalú együttműködéseket is az önök anyaországaival, elég itt csak a szlovák 
kormánnyal vagy a bolgár kormánnyal vagy éppen a szlovénokkal folytatott 
együttműködésre utalni.  

Ami Paulik szószóló úr részéről felvetetteket illeti: az apró hibákért elnézést 
kérünk, tehát ha fúvószenekarok esetleg más nótát fújnak, mint ahogyan ezt mi 
gondoltuk, más kottából játszanak, azért elnézést kérünk. Ez az én zenei műveltségem 
mellett elcsúszik, bevallom őszintén.  

De, ami a komolyabb részét illeti, a felsőoktatással kapcsolatban: mi annak 
idején megkerestük a Pázmány Péter Katolikus Egyetemet, és azt a választ kaptuk 
tőlük, hogy a problémát alapvetően az jelenti, hogy a jelentkezők nem első helyen adják 
be a jelentkezésüket, így ezért nem tudják elindítani. És egyébként is nagyon alacsony 
számban, egy-két jelentkező van ezekre a szakokra. Tudomásom szerint felajánlották 
szószóló úrnak a szóbeli egyeztetés lehetőségét. Hogy erre végül is sor került-e vagy 
sem, ezt nem tudom.  

Grexa Liliána szószóló asszony által jelzettek kapcsán: erről mi is a napokban 
értesültünk, és szomorúan vettük tudomásul, hogy valótlanadat-közlés történt az 
Ukrán Országos Önkormányzat részéről. Ismereteim szerint a házszabály 
rendelkezései nem teszik lehetővé, hogy a beszámoló tartalmán módosítsunk. 
Számunkra ez nyilvánvalóan - ahogyan említettem az előbb, nincsen befejezett 
feladat - azt jelenti, hogy a következő kétéves jelentés készítésekor még fokozottabb 
energiákat kell fordítanunk a beérkező adatok ellenőrzésére. De, teszem hozzá 
rögtön - csak hogy egy kicsit terítsem a felelősséget -, a nemzetiségek és a nemzetiségi 
vezetők számára pedig ez azt a felelősséget szüli, hogy ne történhessen ilyen, hogy 
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valótlan adatokkal látják el az adatszolgáltatók a kormányzatot, mert ez mégiscsak egy 
parlament által elfogadandó jelentés egy alapjogi jelentőségű témakörben. Úgyhogy 
ezúton is kérek mindenkit, akinek ilyenre ráhatása van, szószólókat, képviselő urat, 
országos elnököket, hivatalvezetőket, hogy ezzel segítsék a munkánkat, hogy erre 
odafigyelnek ők is, mert nekünk is végesek a kapacitásaink.  

Nem tudom, kormánybiztos úr kíván-e valami kiegészítést tenni. A magam 
részéről még egyszer elsősorban az elismerő szavakat köszönöm, és a kritikáknak 
pedig - csak azért, hogy el ne aludjunk - természetesen mindig helye van.  

 
ELNÖK: Köszönöm szépen helyettes államtitkár úr válaszát. Kérdezem a 

kormánybiztos urat, kíván-e bármit hozzáfűzni. (Sztojka Attila: Nem, köszönöm.) 
Nem. Akkor megkérdezem az országos önkormányzatok részéről itt lévő elnököket, 
hivatalvezetőket, kíván-e valaki a beszámolóhoz hozzászólni, vagy kérdést feltenni. 
(Nem érkezik jelzés.) Nem. Akkor köszönöm szépen.  

A magam részéről talán egy bővített mondattal hadd zárjam, kapcsolódva a 
helyettes államtitkár úr által elmondottakhoz: Heinek Ottó elnök urunknak volt egy 
klasszikus mondása, hogy az a nemzetiségi vezető, aki elégedett a nemzetiségi 
helyzetével, már asszimilálódott. (Derültség.) Én azt gondolom, és minden, a bizottság 
nevében folytatott parlamenti felszólalásnál is egyértelműen elmondtam, hogy 
meggyőződésünk, olyan lehetőségeket hozott számunkra a parlamenti munka és a 
parlamenti részvétel, amelyre az előző száz évben nem volt példa. Mi ennyire 
emlékszünk, van, aki háromszáz évre is. (Derültség.)  

És a 2019-2020-as időszak még az az utolsó, ugyan már Coviddal mételyezett 
két év volt, amikor még folyamatosan tudtuk a nemzetiségi támogatásokat emelni, az 
azóta eltelt három évben különböző ok miatt, ’21-ben, ’23-ban nem, ’22-ben is egy, 
lehet úgy mondani, rendkívüli eljárás keretében. Nyilván mi kivesszük a részünket 
abból, ami az egész országot sújtja, de azt szeretném kiemelni, hogy ebben a kiélezett 
helyzetben a nemzetiségi önkormányzatok, a nemzetiségi fenntartású intézmények 
kiemelten veszélyeztetettek, egyszerűen azért, mert minden más fenntartótól eltérő 
struktúrával és finanszírozással rendelkeznek, anélkül, hogy ebbe most mélyebben 
belemennék.  

Úgyhogy én köszönöm ezúton is mindkét minisztérium, az államtitkárságok 
munkáját, a mindenkori segítségét a kormánynak is. És azt viszont ígérem a 
bizottságunk és a magam nevében is, hogy természetesen mi mindenkor szóvá fogjuk 
tenni azokat az általunk érzékelt problémákat, nehézségeket, ha mondjuk, sérül a 
véleményezési vagy az egyetértési jog biztosítása, vagy bármilyen más problémánk van. 
És bízunk abban, hogy ahogyan az eddigiekben, úgy a jövőben is ezek meghallgatásra 
kerülnek, és közösen, hatékonyan tudunk tenni a magyarországi nemzetiségekért.  

Határozathozatalok 

Ezt követően a bizottságnak az Ogytv. 22. § (2) bekezdése alapján ki kell alakítsa 
állásfoglalását, az állásfoglalás szövegét előzetesen az egyeztetések alapján kiküldtük, 
a bizottságunk tagjai ismerik. Kérdezem a jelenlévőket, hogy az írásban kiküldött 
állásfoglalás-tervezettel kapcsolatban van-e valakinek észrevétele vagy módosítási 
javaslata. (Nincs jelzés.) Ha nincsen, akkor az utolsó bekezdést azért a jegyzőkönyv 
részére felolvasnám. „A Magyarországi Nemzetiségek Bizottsága támogatja a 
Magyarország területén élő nemzetiségek helyzetéről (2019 január - 2020 december) 
szóló beszámoló B/2413. számmal plenáris ülésen történő elfogadását.” Aki a teljes 
állásfoglalás szövegével egyetért, az kérem, hogy kézfeltartással jelezze! (Szavazás.) 
Köszönöm. 
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Megállapítom, hogy 12 igen szavazattal, nem szavazat és tartózkodás nélkül 
egyhangúlag az állásfoglalást elfogadtuk. 

Következik a bizottsági vélemény előadójának megválasztása. Az előzetes 
egyeztetések alapján Alexov Lyubomir szerb nemzetiségi szószólót, alelnök urat 
javaslom. Kérdezem, hogy van-e valakinek más javaslata vagy észrevétele ezzel 
kapcsolatban. (Nincs jelzés.) Ha nincs, felteszem szavazásra. 

Aki egyetért alelnök úr személyével a bizottsági vélemény plenáris ülésen való 
tolmácsolására, az kérem, hogy kézfeltartással jelezze! (Szavazás.) Köszönöm. 

12 igen szavazattal, nem szavazat és tartózkodás nélkül egyhangúlag elfogadtuk. 
A felszólalásra a beszámoló általános vitájában 15 percben kerül majd sor. 

Megköszönöm helyettes államtitkár úréknak és kormánybiztos uraknak a 
beszámoló elkészítését, a napirendi pont tárgyalásán való részvételt, és ezzel az 
1. napirendi pont tárgyalását lezárom. (A meghívottak távoznak az ülésről.)  

Egyes állami tulajdonú vagyonelemek ingyenes tulajdonba adásáról 
szóló T/3520. számú törvényjavaslat  
(Részletes vita a HHSZ 44-45. §-a alapján) 

A 2. napirendi pontunkban részletes vitát folytatunk le az egyes állami tulajdonú 
vagyonelemek ingyenes tulajdonba adásáról szóló T/3520. számú törvényjavaslat 
egészére vonatkozóan, azaz az 1-3. § tekintetében. Köszöntöm ismételten az 
előterjesztő képviseletében Dömötör Csaba urat, miniszterhelyettest, parlamenti 
államtitkárt és kollégáját. Javaslom a bizottság tagjainak, hogy a részletes vitát két 
szakaszban folytassuk le. 

Az első szakaszban meg kell állapítanunk, hogy a törvényjavaslat megfelel-e a 
házszabályi rendelkezések 44. § (1) bekezdésének. Kérdezem államtitkár urat, kíván-e 
ezzel kapcsolatban szólni. (Jelzésre:) Parancsoljon! 

 
DÖMÖTÖR CSABA parlamenti államtitkár (Miniszterelnöki Kabinetiroda): 

Tárcánk álláspontja szerint megfelel. 

Határozathozatalok 

ELNÖK: Köszönöm szépen. Kérdezem a bizottság tagjait, van-e valakinek ezzel 
kapcsolatban észrevétele vagy más véleménye. (Nincs jelzés.) Ha nem, akkor felteszem 
szavazásra. 

Aki egyetért azzal, hogy a törvényjavaslat a házszabályi rendelkezések 44. § (1) 
bekezdésében foglaltaknak megfelel, az kérem, hogy kézfeltartással jelezze! 
(Szavazás.) Köszönöm. 

Megállapítom, hogy 12 igen szavazattal, nem szavazat és tartózkodás nélkül a 
bizottság ezt elfogadta. A részletes vita első szakaszát lezárom. 

Áttérünk a második szakaszra, amelyben állást foglalhatnánk képviselői 
módosító indítványról, de ilyen nem érkezett. Lehetőség van saját módosítási szándék 
benyújtására, ilyen jelzés sem érkezett. Ha most sincs a bizottság részéről ilyen igény, 
akkor megállapítom, hogy képviselői módosító javaslat nem érkezett, a bizottság 
további módosításra irányuló szándékot nem fogalmazott meg, így a bizottság részletes 
vitát lezáró módosító javaslatot nem nyújt be. 

Megkérdezem államtitkár urat, hogy kíván-e esetleg hozzászólni. (Jelzésre:) 
Köszönöm. Akkor javaslom a részletes vita második szakaszának és ezzel a részletes 
vita egészének lezárását. Aki ezzel egyetért, az kérem, hogy kézfeltartással jelezze! 
(Szavazás.) Köszönöm. 

Megállapítom, hogy 12 igen szavazattal, nem szavazat és tartózkodás nélkül 
egyhangúlag a bizottság ezt elfogadta. 
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Javaslom, hogy a részletes vitáról szóló jelentést fogadjuk el. Ennek megfelelően 
kérdezem a bizottságot, hogy elfogadja-e a részletes vitáról szóló jelentést, valamint 
felhatalmazza-e a bizottság elnökét, hogy gondoskodjon a bizottság döntéseit 
összefoglaló dokumentumok benyújtásáról. Aki ezzel egyetért, kérem, hogy 
kézfeltartással jelezze! (Szavazás.) Köszönöm. 

Megállapítom, hogy 12 igen szavazattal, nem szavazat és tartózkodás nélkül 
egyhangúlag elfogadtuk. 

A bizottsági vélemény előadójának megválasztása következne, de mivel a jelen 
vitában hozzászólás nem volt, módosító szándékot nem fogalmaztunk meg, így 
egyeztetve Alexov Lyubomir alelnök úrral, aki az általános vita során képviselte 
bizottságunkat a plenáris ülésen, amit köszönök ezúton is, bizottságunk nem állít 
bizottsági előadót. 

Államtitkár úrnak és munkatársainak köszönöm a napirendi pontnál való 
részvételt. Ezzel a 2. napirendi pontot lezárom. 

Egyebek 

A 3. napirendi pontunk az egyebek. A magam részéről két dolgot szeretnék 
elmondani, illetve részben a bizottsággal el is dönteni. Tircsi Richárd főosztályvezető 
úr levélben fordult Hollerné Racskó Erzsébet elnök asszonyhoz, valamint a 
bizottságunkhoz, hogy dr. Semjén Zsolt, a miniszterelnök általános helyettese az idei 
évben is Pro Cultura Minoritatum Hungariae díjat adományoz a Magyarországon élő 
nemzetiségek kiemelkedő munkát végző tagjai számára kulturális, közművelődési 
tevékenységük elismeréseként. A jelöléseket április 12-éig lehetett leadni.  

Főosztályvezető úr kérte, hogy az Országos Nemzetiségi Önkormányzatok 
Szövetsége delegáljon két főt, valamint két főt a nemzetiségi bizottság, egy főt delegál 
a Miniszterelnökség, aki egyúttal az 5 fős jelölőbizottságot elnökli majd. Egyeztetve 
Hollerné Racskó Erzsébettel, az Országos Nemzetiségi Önkormányzatok Szövetsége 
részéről Gugán Iván horvát elnök urat, valamint Kamarenko Viktor ruszin elnök urat 
jelöli az ONESZ. A nemzetiségi bizottság részéről az előző két évben Varga Szimeon 
bolgár, valamint Paulik Antal szlovák szószóló volt. Ez azt jelenti, hogy most pénteken 
10 órakor lesz a minisztériumban az az ülés, ahol a kitüntetésekre való javaslatot 
eldöntik. Varga Szimeon ma egyéb elfoglaltsága miatt nincs itt, de azt mondta, hogy ő 
szívesen részt venne a bizottság munkájában. Paulik Antal szószóló úr viszont jelezte, 
hogy ő szombaton vidéken van. Az előzetes egyeztetés alapján Alexov Lyubomir alelnök 
úr vállalta a bizottságban való részvételt. Tehát Varga Szimeont és Alexov Lyubomirt 
javasolnám most péntekre.  

Kérdezem, hogy van-e más javaslat vagy ezzel kapcsolatos észrevétel. (Nincs 
jelzés.) Ha nincs, akkor felteszem azért formálisan szavazásra, hogy mindenki egyetért 
ezzel, és akkor ezt küldenénk tovább a Miniszterelnökségnek. Köszönöm szépen. 

A másik, amit szeretnék felvetni… (Jelzésre:) Akkor felteszem formálisan is, 
elnézést. Aki egyetért tehát Varga Szimeonnal és Alexov Lyubomirral, kézfeltartással 
jelezze! (Szavazás.) Köszönöm szépen. 

Megállapítom, hogy 12 igen szavazattal, nem szavazat és tartózkodás nélkül 
elfogadtuk. Most a fejbólintásokat magyar szabályok szerint értelmeztem, nem a bolgár 
szerint, azt annak vettem. (Derültség.)  

A második, amit az egyebekben szeretnék megjegyezni, előzetes terveink és 
egyeztetéseink szerint 2023. május 22-én, hétfőn 9 órától tartanánk az alapvető jogok 
biztosának és helyetteseinek 2022. évi tevékenységéről szóló B/3378. számú 
beszámolóval összefüggésben dr. Kozma Ákos ombudsman úr és dr. Szalayné dr. 
Sándor Erzsébet ombudsman meghallgatását. Ennek a bizottsági ülésnek a hivatalos 



15 

meghívóját hamarosan ki fogjuk küldeni, de akkor mindenki számoljon ezzel az 
időponttal. 

Kérdezem, hogy az egyebekben kinek van felvetése. (Jelzésre:) Kissné Köles 
Erika alelnök asszonynak adom a szót. 

 
KISSNÉ KÖLES ERIKA (szlovén nemzetiségi szószóló): Köszönöm szépen a 

szót. Nekem most kérdéseim lennének a Rába vidéki látogatással kapcsolatban. 
Alapvetően az ONÖSZ elnöke kezdeményezte ezt a programot. Szeretném 
megkérdezni, hogy a bizottságunk kihelyezett bizottsági ülésre készül-e, nyilván 
nekünk a program összeállítása miatt is fontos, de egyébként a bizottságnak is fontos, 
mert ha bizottsági ülés lesz, akkor jegyzőkönyvvezetőt, gyorsírót is kell vinnünk. Illetve 
természetesen kérném szépen, hogy lehetőség szerint minél előbb tudjuk azt a 
létszámot, hogy hányan érkeznének, ugyanis a szállásfoglalás miatt ez fontos. 

Illetve ugyancsak, ez most egy kényelmetlen kérdés, hogy melyik részét ki 
finanszírozza, mert természetesen mint vendéglátók mi bizonyos részeit 
finanszírozzuk, de többek között útiköltséget és hasonlót nem tudunk. Lehet, hogy ez 
most költői kérdésnek tűnt, mert gondolom, hogy senki nincs felkészülve, de… 

 
ELNÖK: Én azt javaslom, mivel az ülés hivatalos lezárása után, egy tízperces 

szünetet követően ugyanebben a körben folytatjuk a megbeszélést az Njtv. tervezett 
módosítása miatt, hogy azt ott beszéljük meg, ne egyebekben most itt az ülés alatt, jó? 
(Kissné Köles Erika: Rendben.) De köszönöm a felvetést.  

A magam részéről azért azt mondom, hogy nem tervezünk hivatalos NEB-ülést, 
sok minden nehézség miatt.  

Kérdezem, hogy van-e még kérdés, észrevétel? (Jelzésre:) Megadom a szót 
lengyel szószóló asszonynak.  

 
DR. RÓNAYNÉ SLABA EWA MARIA (lengyel nemzetiségi szószóló): Köszönöm 

szépen, elnök úr. Én olyan témáról szeretnék beszélni, ami számomra most a napokban 
teljesen új volt, de utána megnéztem, ez nem új, mert novemberben megjelent a 
házelnöki rendelkezés arról, hogy milyen módon lehet most Országgyűlést látogatni. 
Eddig úgy volt, hogy teljesen ingyen, illetve nem ingyen, hanem csoportonként kellett 
nekünk 5 ezer forintot fizetni. Most viszont elég magas árak vannak. Nem tudom, hogy 
ti találkoztatok ezzel? (Közbeszólások: Nem!) Engem érintett, mert ebben a hónapban 
két csoportom lenne Lengyelországból, és azt válaszolták, hogy fizetni kell.  

A rendelkezés arról szól, hogy magyar állampolgár ingyenesen jöhet be a 
Parlamentbe. Egy csoport maximálisan 75 emberből állhat. Ha viszont más 
országokból jönnek, és itt megvan különböztetve, hogy honnan, európai vagy Európai 
Gazdasági Térségen kívüli, ugyanezek az árak vonatkoznak személyenként mindenkire, 
ami rendesen a Látogatóközpontban van.  

Jó, tudomásul kell venni, viszont azt szeretném kérni, hogy lehet-e indítani egy 
ilyen kérést a házelnök úrhoz, hogy ha jönnek vendégek, csoportok az 
anyaországunkból, mindenkinek, akkor ha nem is ingyen, ahogyan eddig volt, de 
legyenek egy kicsit alacsonyabbak ezek az árak, mert felnőttnek 5 ezer forintot, a 
gyereknek 2500 forintot kell fizetni. Azért gondolom, ha van rá mód, és lehet kérni, 
hogy méltányos alapon alacsonyabbak legyenek ezek az árak, ha már megszüntették 
azt, hogy majdnem ingyenes. Köszönöm szépen.  

 
ELNÖK: Köszönöm szépen. Nekem még ezt nem jelezték, de megnézzük. Én úgy 

tudom, hogy 10 ezer forint volt egyébként eddig is. (Közbeszólások: Katonával.)  
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Kérdezem, hogy van-e még a bizottság tagjai részéről valakinek észrevétele, 
hozzászólása. (Nem érkezik jelzés.) Nincs. Akkor technikailag csak jelezném, hogy az 
ülés után csinálnánk egy tízperces szünetet, és utána folytatnánk az Njtv.-ről az 
informális megbeszélést.  

Az ülés berekesztése  

Ezzel a 3. napirendi pontot és egyúttal a NEB-ülést is berekesztem. Köszönöm 
szépen mindenkinek a részvételt.  

 
(Az ülés befejezésének időpontja: 11 óra 53 perc) 

  Ritter Imre 
a bizottság elnöke 

 

Jegyzőkönyvvezetők: Baloghné Hegedűs Éva és Podmaniczki Ildikó  
 
 
 


